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По време на нашия доброволчески проект “Спасявайки пчелите, спасяваме
себе си”, нашата младежка група се срещна с няколко интрересни пчелари. В

настоящата публикация Ви представяме какво ни сподели Светослав
Христов, който е създал пчелна ферма Пчелодар и има над 150 кошера с
пчели. Всеки един от нас зададе множество въпроси на г-н Христов,
представяме Ви някои от най-интересните, както и какво ни отговори



Дълго време работих в Германия- по това
време започнах да чета и уча относно
отглеждането на пчели; какви са техниките,
както и какъв е пазарът за това- къде и как
може да се продава създадената продукция.
Дилемата ми по това време беше дали да
остана в Германия или да се върна обратно
в България и да не започна с развъждането
на пчелоферма- инфестирайки всичко, което
съм изкарал в Германия. Накрая реших да
започна лека- полека чрез закупуването на
20 кошера- и така малко по-малко много ми
хареса; започнах и да посещавам други
пчелари, за да крада занаят- защото това
именно е умение, за което колкото и да си
чел никога не може да се сравни с това, на
което могат да те научат останалите
пчелари. Само от книгите- трудно и доста се
луташ. Пчеларството е най-вишето
животновъдство на цялото земеделие.
Пчеларството е цяла философия и се налага
доста да мислиш. Не е като при останалите
животни, които само храниш, поиш и
извеждаш на паша. 

Как решихте да се занимавате с пчеларство?

С�е�ос�а� Хр�с�о�



 Пчеларството изиква личностни качества като това да си гъвкъв, да умееш да върщаш
пчелите, или ако ги закубиш търсиш как веднага да ги възстановиш, защото ако
изгубиш една част от колонията и не я възстановиш- следващата година отново
пчелите могат да загинат и така да изгубиш всички от тях. Всички пчелари зимно
време се явяваме на нещо като редовен изпит. Освен запазването и размножаването
на пчелите от всеки професионален пчелар се изисква да има регистрация като
земеделски производител, цех за обработка на меда; както и умения от рода на
маркетинг и реклама, за да може да се продава успешно пчелната продукция, да се
знае от хората и да се посещават редовно изложения и конкурси. Конкуренцията при
нас е много и е нелоялна, именно заради това и в пчеларството сивия сектор е доста
широк и поддържан от много пчелари, което е доста порочна практика във всички
отношения.



Не, дори не съм и подозирал, тъй като при
мен това не е нещо наследствено, баба- дядо
да са гледали. По-скоро съм помагал като
тинейджър и ми е харесвало- и винаги съм
отчитал като единствен недостатък, че
пчелите жилят- иначе е изключително
релаксиращо, приятно и удовлетворяващо

Даа! Лесно е, може с няколко кошера да се започне за начало 2, 3- 5.
Съботно-неделно пчеларство да се прилага, не е задължително всеки
ден да се ходи, за разлика от нас професионалните производители. С
малко средства(един кошер е около 300 лева, може да се падари един
рояк; може и да се хване див рояк) и с помощта на вече опитен
пчелар - е лесно и достъпно да се започне като за начало.

Като сте бил по-млад мислели сте си, че
ще се занимавате с пчеларство?

Лесно ли е човек да започне да се занимава с
пчеларство?



Нашата стратегия е да се превърнем в семеен бизнес и моята съпруга да се включи
по-активно, защото за момента тя помага основно за маргетинга и продажбите, но ми
е нужна повече физическа помощ. Тогава ще сме способни да закупим още 100
кошера и значително да се разширим. Двама души мъж и жена са напълно способни
да се грижат за 250 кошера - физически. Наемаме работници единствено когато се
вади меда; или се налагат да се транспортират и местят кошерите (което е стрес за
пчелите и го правим само в много крайни случаи)

Да! Съдейки по себе си и по моите колеги, когато ходим из България до други
пчелари всички се оплакват, че има огромни загуби; страда се и от синдрома на
"Празния кошер”; това са и наши грешки, но основно са и грешки на земеделците,
които пръскат с пестициди и други отровни и неподходящи препарати.

Следя акариите, защото когато не ги проследя правилно - идва Октомври и
забелязвам, че една част от пчелите вече е загубена, а зимата дори още не е дошла-
което навява, че загубите ще са големи.

Каква е вашата стратегия, за развитието на вашата пчелоферма от малка
до голяма такава?

Осезаемо ли е в световен план изчезването на пчелите?

Как вие лично предпазвате пчелите си да не се губят и да се завръщат?



Според вас възможно ли е България да стане рай за пчелите и тяхното
благоденствие?

Напълно е възможно, да! На територията на страната се намират много тревисти
растения и билки, които се намират конкретно на територията на България, Румъния
и Сърбия - и в световен план именно по нашите ширини климата, растенията,
билките - всичко това е доста благоприятно за пчелите. Нашият периметър
определено е рай за пчелите, докато на запад е по-студено и има значително по-
малко цъвтеж и култури.

Всичко зависи от това все повече млади и активни хора да прояват интерес да се
занимават с пчели и да са загрижени за тяхното опазване и размножаване. Останете с
нас, за да научите какво споделиха с нас и останалите пчелари, чиито пчелни ферми
ние посетихме




